
 

 

 

Gode råd til at fastholde medlemmerne i en COVID-19 tid 

Som assisterende guvernør er jeg i kontakt med mange medlemmer og klubber. Flere er 

bekymrede for mødefrekvensen, som i mange klubber er dalende. Der er medlemmer der ikke tør 

tage til møderne grundet Covid-19, ofte fordi de tiltag, der er taget på mødestederne ikke er 

tilstrækkelige. Der er også bekymring for, at møderne måske helt lukkes ned. Andre er bekymrede 

for at større møder ikke kan gennemføres. 

Dette indlæg skrives samtidig med, at vi har fået strammet restriktionerne med blandt andet et 

forsamlingsforbud på over 50 og med brug af mundbind på mange af mødestederne. 

Ingen ved, hvordan situationen i forhold til Covid-19 er om en uge eller en måned. Men som 

rotarianere er vi alle interesserede i, at fasholde vores medlemmer, -  på både den korte og lange 

bane. Mit indlæg har to spor: 

1. Gode råd til indretning af klubbernes mødesteder, herunder spisningen. Men også  om 

vores egen adfærd 

2. Planlægning og gennemførsel af virtuelle møder. 
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1. Gode råd til indretning af klubbernes mødesteder, herunder spisningen. Men også om 

vores egen adfærd 

Når I læser mine gode råd og anbefalinger, så læs det med positive øjne. Vi vil jo hinanden det 

bedste! Nogle af os skal bære mundbind, når vi kommer til vores mødested, indtil vi har sat os 

ned. Det gælder på barer, restauranter, cafeer, cafeterier og andre offentlige spisesteder På 

Emmaus, hvor distriktskonferencen holdes, bliver der udleveret mundbind til alle. Men det er jo 

ikke tilstrækkeligt. Her følger nogle gode rådi forhold til at holde møder: 

• Husk at spritte, når du kommer til mødestedet og hold afstand 

• Hils uden kys, kram, håndtryk eller brug af albuer 

• Bliv ikke stående og snakke, men sæt Jer ved bordene og lad samtalen foregå der 

• Opdækningen er med min. 1 meter mellem hver deltager i et så stort lokale, som 

overhovedet muligt. Lad bordene stå forskudt. 

• Overvej, om det er forsvarligt at synge.. Det er en smittespreder. Måske er der et medlem, 

der med behørig afstand kan synge for alle. 

Vi kan jo godt lide at spise sammen og nyde det gode måltid. Men det  har vist sig, at det er 

vanskeligt at indrette spisningen, så medlemmerne føler sig trygge. De fleste steder serveres der 

ved en buffet, hvor medlemmerne går op en for en og forsyner sig.  Det allerbedste råd er 

tallerkenservering udført af så få personer som muligt. Kan det ikke lade sig gøre så følger her 

nogle gode råd til buffetservering: 

• Gå til buffeten i behørig afstand ( og lige nu  med mundbind på de fleste steder) 

• Lad én fra serveringspersonalet øse op til alle. Kan det ikke lade sig gøre så lad én fra hvert 

bord øse op til de personer, der sidder ved det pågældende bord, men brug rene skeer, 

gafler mm, hver gang en ny går til buffeten 

• Alternativt er mit råd, at der ligger engangs – tag – bestik, således at ingen bruger det 

samme eller brug engangsplastikhandsker ( dem I kender fra benzintanke mm) 

• Vær også opmærksom på, hvor mange der tager om vinflasken, kaffekanden, 

mælkekanden mm 

Efter spisningen, er det i mange klubber kutymen, at man hjælpes ad med at rydde af. Bliv sidende 

på Jeres pladser og lad nogle få ( som bruger mundbind) rydde af, som muligt. 

Under selve mødet er det vigtigt, at alle forholdsregler bliver taget. Hvis man bruger håndholdt 

mikrofon så sprit af efter hver bruger. I øvrigt sprittes af alle de steder, som andre har været i 

berøring med. Husk også at spritte af, når I forlader mødestedet. 

 

 



 

2.Planlægning og gennemførsel af virtuelle møder. 

Da det jo ikke ser ud til, at Covid- 19 forsvinder lige med det samme, bør man allerede nu overveje 

andre mødeformer Erfaringer fra foråret 2020 viser, at rigtig mange klubber slet ikke afviklede 

møder førend i juni måned. Nogle klubber gennemførte møder i naturen og nogle gennemførte 

virtuelle møder. Jeg tror at mange klubber er skeptiske overfor virtuelle møder. 

Men med et virtuelt møde er der ingen hindringer for at holde 3 min, kammeraternes fem 

minutter og for at lade oplægsholdere komme til orde samt give meddelelser. Gruppearbejde og 

plenumdrøftelse er heller ikke et problem. Ja, - jeg har hørt at klubber også har gennemført 

medlemsoptagelse, - virtuelt. 

Lad os komme i gang. Der er brug for at kunne holde møder for hele klubben virtuelt eller lade 

nogle medlemmer, der ikke tør møde op, deltage virtuelt. 

Jeg er sikker på, at der i hver klub er én til flere som har erfaring med at holde virtuelle møder. 

Rigtig mange medlemmer har givetvis  holdt rigtig mange virtuelle møder via  deres arbejdsplads. 

De assisterende guvernører (AG’ere) har på et nyligt afholdt møde besluttet, at vi snarest muligt, 

vil stille os til rådighed med råd og vejledning til klubberne i forhold til at holde virtuelle møder. Vi 

ser lige nu på platforme, udstyr, men også på, at samle gode råd til ”at komme godt i gang”. 

Det haster! Jeg tror ikke at der er nogen klubber, der ønsker at skulle lukke helt ned igen! 

Begge spor, som jeg har beskrevet er vigtige for at fasholde medlemmerne i vores klubber. Vi kan 

gøre medlemmerne trygge i forhold til at komme til møderne og vi kan sørge for at holde 

forbindelsen til vore medlemmer ved at indføre virtuelle møder, når der er behov herfor. 

Ulla Koch/ Sorø RK 

Assisterende guvernør  
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